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فرهنگی

سبک کاری 
من موسیقی 

کلاسیک 
است اما پدر 

به موسیقی 
ایرانی گرایش 

دارد و این 
همان نقدی 
است که پدر 

به من داشته 
واین اختلاف 
سلیقه، کار ما 

را از یکدیگر 
متمایزکرده 

است. با این 
تفاسیر تا آنجا 

که بتوانم از 
پدر الگو برداری 
می کنم و مقلد 

او می شوم

پیشنهادم به 
نسل جوان 

این است 
که موسیقی 

درست و 
اصولی بسیار 
گوش کنند. 

موسیقی 
بد ممکن 

است گوش 
مخاطب 

را تنبل 
کند و هیچ 

استانداردی 
ندارد. باید 

خوب شنیدن 
را تمرین 

کنیم

بی تردید خانواده هنرمند در گرایش 
فرزند به هنر تأثیرگذار است و سروش 
انتظامی هم از این امر مستثنی نبوده. 

ابتدا درباره گرایش خود به موسیقی 
توضیح بدهید.

من در خانواده ای بزرگ شـــدم که موســـیقی 
در آن جریان داشت؛ بویژه موسیقی فیلم ها 
یا موســـیقی های کلاســـیک. به طور مثال در 
دوران کودکی موســـیقی های انیوموریکونه و 
جان ویلیامز را بسیار شنیده ام، به این دلیل 
کـــه ایـــن موســـیقی ها در خانه ما همیشـــه 
پخـــش می شـــد. بویـــژه آثـــار انیوموریکونه 
کـــه مورد علاقـــه پدر بـــود. بنابرایـــن تکرار و 
شـــنیدن ایـــن موســـیقی ها درهمـــان دوران 
کودکـــی در ذهن مـــن ماندگار شـــد و همین 
امر ســـبب شـــد به موســـیقی فیلـــم گرایش 
بیشتری پیدا کنم. آن دوران ساز انتخابی ام 
پیانـــو و ویولـــن بـــود. ویولـــن را نـــزد آقایان 
ارسلان کامکار و روبن طهماســـیان و پیانو را 
نزد آقایان سروش دهبســـتی و آقای لوریس 
هوبیان آموختـــه ام و درحدود ۱۵ســـالگی به 
آموختـــن ســـاز آبـــوا روی آوردم. همان طـــور 
کـــه می دانیـــد آبوا ســـاز اصلی پدرم اســـت و 
آن زمـــان کم و بیش با صدای آن آشـــنا بودم 
و می نواختـــم. پـــدر دو ســـاز آبوا داشـــت که 
به ســـفارش خودش ســـاخته شـــده بـــود و 
یکـــی از آن دو را به من هدیـــه داد و از همان 
زمـــان بـــه آن علاقه منـــد شـــدم و طـــی روز 
حـــدود 9 ســـاعت تمریـــن می کـــردم. بعد از 
آن برای ادامه آموزش این ســـاز به دانشـــگاه 
صداوســـیما رفتـــم و رتبـــه یـــک دانشـــگاه را 
کســـب کردم، اما در گزینش رد شـــدم و این 
اتفاق موجب شـــد بـــرای ادامـــه تحصیل به 
اتریش سفرکنم. کشـــوری که مهد موسیقی 
اســـت و موســـیقی کلاســـیک درآنجا جریان 
دارد. بنابرایـــن تصمیم گرفتم ایـــن فاصله را 
بـــا تمرین های بســـیار جبـــران کنـــم و روزها 
و ســـاعت ها تمریـــن کـــردم و خوشـــبختانه 
توانســـتم قبول شوم و در ســـاز تخصصی آبوا 

غ التحصیل شـــدم. و آهنگســـازی فار
از گرایش خود به آهنگسازی بگویید.

 بعـــد از بازگشـــت از اتریش اولیـــن کاری که 
ساختم مســـتند کوتاهی بود به نام »اشرف 
همـــزاد شـــاه« بـــه کارگردانی خانم ســـعیده 
نیک اختـــر که حدود ۱۱ ســـال قبل ســـاخته 
شـــد. بعـــد ازیک وقفه دوســـاله، موســـیقی 
فیلم »شـــوماه« بـــه کارگردانـــی خانم مژگان 
بیـــات را کـــه بـــه موضـــوع شـــهدای غواص 
اشاره داشت، ســـاختم. فاطمه معتمدآریا و 
پژمان بازغی از بازیگران این فیلم بودند اما 
کار توقیف شـــد. درواقع اولیـــن تجربه بلند 
ســـینمایی من بود. بعد از این کار موسیقی 
فیلم »کوکتل مولوتف« را ساختم که اسفند 

ماه ســـال گذشـــته به اکران درآمد.
استاد مجید انتظامی و خانم آذرنوش 

صدر سالک هر دو از هنرمندان 
شناخته شده کشورمان هستند. 

والدین در انتخاب مسیر هنری شما 
چه نقشی داشتند؟ در پیمودن این 
مسیر چقدر از رنگ موسیقایی پدر 

الهام گرفتید؟
قطعاً ایـــن اتفـــاق خواســـته یا ناخواســـته 
تأثیرگذاراســـت. همان طـــور کـــه قبل تـــر 
اشـــاره کردم از خردســـالی با آثار پدر آشـــنا 
بـــودم و آنها را بارها شـــنیده ام و با آن رشـــد 
کـــرده ام. بـــه یـــاد دارم آن دوران پـــدر دفتر 
کاری نداشـــت و خانـــه هم محیـــط زندگی 
بـــود و هـــم محـــل کار. بنابراین ناخـــودآگاه 
ایـــن کارها را می شـــنیدیم و حتی اظهار نظر 
می کردم. اخـــلاق پدر این گونـــه بود که هر 
کاری می ســـاخت از خانـــواده نظرخواهـــی 
می کرد تا پیشـــنهادهایی برای بهتر شـــدن 
کار مطـــرح کنند و هر کارگردانی که به منزل 
مـــا می آمد ما هم در کنار پـــدر بودیم و خود 
را جزو عوامل کار می دانســـتیم حتی همراه 

پدر بـــه اســـتودیو می رفتیم.
بی تردیـــد مبنا و هدف مـــن از انتخاب این 
مســـیر هنـــری حمایت هـــای پدرو مـــادرم 
بوده اســـت. مـــن عاشـــقانه این مســـیر را 

انتخـــاب کـــردم و پشـــیمان هم نیســـتم. 
پـــدر تحصیل کـــرده کشـــور آلمان اســـت و 
دیسیپلین خاصی در کارهایش دارد و هنگام 
تمرین دقت نظر بســـیاری داشـــت. اما اگر 
در خانـــواده ای زندگـــی می کردم کـــه پدر و 
مادر آشـــنایی کمتری با موســـیقی داشتند 
این حساســـیت کمتر بود. بخصوص ســـاز 

آبوا کـــه در محضر پـــدر آموختم.
با توجه به این حساسیت، در تولید 

کارهای شما اظهارنظر یا راهنمایی 
می کردند؟

بلـــه، صددرصد. اخـــلاق کاری مـــن فردی 
نیســـت و در کارهایم مشورت می گیرم و هر 
کاری که می ســـاختم و به پایان می رسید با 
پدر درمیان می گذاشـــتم و از او نظرخواهی 
می کـــردم. البته برخی مواقع هـــم کارها در 
مرحله پخش به گوش پدر می رســـید. باید 
بگویم باعث افتخارم است که از تجربه پدر 
در موســـیقی بهره می برم و به خود می بالم 

چنین هنرمنـــدی را در کنار خود داریم.
با توجه به تجربه کاری زنده یاد استاد 

عزت الله انتظامی در سینما، آیا 
علاقه مند به این حوزه هستید؟

خیر. من عاشق موسیقی ام و موقعیت های 
بسیار خوبی در ســـینما برایم ایجاد شد اما 
هیچ گاه نخواســـتم بـــه دنیای ســـینما وارد 
شـــوم. پدربـــزرگ هم کـــه بـــه او باباحاجی 
می گفتیـــم چنـــدان علاقه نداشـــت دراین 
حـــوزه فعالیت کنیم؛ بخصـــوص بازیگری. 
البته خواهرم گلنـــوش در حرفه کارگردانی 

مشـــغول به کاراست.
اغلب آهنگسازان به موسیقی 

کلاسیک غربی روی آورده اند و این 
شیوه موسیقایی را در تیتراژ فیلم و 

سریال ها مورد استفاده قرار می دهند. 
این موضوع موجب شده موسیقی 
ایرانی کمتر مورد توجه قرار بگیرد. 

دیدگاه شما دراین باره چیست؟
من به موســـیقی ایرانـــی علاقه بســـیاری دارم 
اما انتخاب موســـیقی در فیلم یا ســـریال تنها 
مبتنی بر نظر بنده یا دیگر آهنگسازان نیست 
بلکه دیـــدگاه کارگردانـــان و تهیه کننده ها هم 
درایـــن انتخـــاب دخیل اســـت و بلکه شـــاید 

تصمیم نهایی با آنها باشـــد.
یعنی آهنگساز اعمال نظری در 

انتخاب موسیقی ندارد؟
آهنگســـازهم در این انتخاب دخیل اســـت 
و هدفـــش ارائـــه تفکر خـــود به ســـازندگان 
فیلـــم و ســـریال اســـت، امـــا همان طـــور 
کـــه اشـــاره کـــردم برخـــی زمان هـــا ممکن 
اســـت ایـــن تفکـــر کارســـاز نباشـــد و حتی 
شـــاید انتخاب آهنگساز اشـــتباه باشد. هر 
آهنگســـاز براســـاس درونیـــات خـــود برای 
تصویر موســـیقی می ســـازد و برهمین مبنا 
هر فردی درونیات و اندیشـــه متفاوتی دارد.

در تولیـــد موســـیقی تیتراژ فیلم یا ســـریال 
بین آهنگســـاز وعوامل فیلـــم تعامل وجود 
دارد. ایـــن همـــکاری بـــه این صورت اســـت 
کـــه وقتـــی آهنگســـازی انتخاب می شـــود، 
کارگردان یا تهیه کننده قبل تـــر با کارهای او 
آشنا هســـتند و به دیدگاهش ایمان دارند. 
البتـــه در ســـینما یـــا تلویزیون یک ســـری 
ظرافت ها هم وجود دارد که ممکن اســـت 
مورد ســـلیقه عوامـــل نباشـــد؛ به طورمثال 
به شـــخصه علاقه مند به کارهای ارکســـترال 
هســـتم اما ممکـــن اســـت نظر کارگـــردان 
متفاوت با ســـلیقه من باشـــد و بگوید این 
ســـبک کاری بـــا تصویرمناســـب نیســـت. 
به طورکلـــی ازهـــر کاری کـــه موجـــب شـــود 
مفید باشـــم و کارهایم به خوبی دیده شـــود 

حتمـــاً اســـتقبال می کنم.
ملاک آهنگساز یا عوامل فیلم در 

انتخاب موسیقی چیست؟
پاســـخ این ســـؤال کلی اســـت. برخی افراد 
علاقه منـــد بـــه تولیـــد موســـیقی تجـــاری 
هســـتند و تاریخ مصـــرف آن هم برایشـــان 
مهـــم نیســـت و تنها بـــه جـــذب مخاطب 
فکـــر می کننـــد. یـــک ســـری افـــراد هـــم 
ارزشـــمند و اســـتاندارد بودن کار برایشـــان 

که یـــک هنرمنـــد یا آهنگســـاز برمـــی دارد، 
توجه بـــه خواســـته جامعـــه اســـت. اما به 
شـــخصه چهارچوبی که برای خـــود در نظر 
گرفته ام، این اســـت که اگر به ســـینما رفتم 
و کارم پخش شـــد، شـــرمنده خود نباشم و 
خجالت نکشـــم و ســـرم را بالا بگیـــرم. اما 
اگـــر زمانـــی از چهارچوب خود خارج شـــوم 
اولیـــن کســـی که مـــن را ســـرزنش می کند 
خـــودم هســـتم. به همین ســـبب بـــر این 
هدفـــم کـــه مـــردم را در کنار خود داشـــته 
باشـــم اما تأکید می کنـــم در چهارچوبی که 

بـــرای خود تعریف کـــرده ام.
شما در ابتدای راه هستید اگر به 

مرور زمان کارهای سفارشی به شما 
پیشنهاد شود، باز هم همین دیدگاه را 

خواهید داشت؟
بلـــه. صد درصـــد. مـــنِ ســـروش انتظامی 
تلاشـــم این اســـت تـــا همیشـــه بـــا امضا و 
اعتقـــاد کاری خود فعالیت داشـــته باشـــم.

این روزها »تاسیان« از شبکه نمایش 
خانگی در حال پخش است. سریالی 

که به پیش از انقلاب اشاره دارد و 
موسیقی آن هم می تواند تأثیر گرفته 

از آن دوران باشد. کاری که بسیار مورد 
توجه قرار گرفت. بویژه بخشی که به 

موسیقی فولک توجه شده. کمی هم 
درباره این کار توضیح بدهید؟

موســـیقی ســـریال »تاســـیان« چندیـــن تم 
مختلف دارد. یکی از تم های موســـیقی این 
ســـریال به موسیقی خانم فهیمه اکبر اشاره 
دارد که در قســـمت هایی از این ســـریال به 

عمد دیده شـــده است.
زمانـــی کـــه این ســـریال بـــه من پیشـــنهاد 
شـــد، تمرکزم بر ایـــن بود که از چه ســـبک 
موســـیقایی در ایـــن کار اســـتفاده کنـــم؟ 
موســـیقی ای که رنـــگ و بوی ایرانـــی بودن 
در آن دیده شـــود یا خیر؟ بـــه این دلیل که 
تخصص من در رشـــته ای اســـت کـــه در آن 
تحصیل کرده ام بنابرایـــن رغبتم بر این بود 
آن اتفاق شـــکل بگیرد یعنـــی بین المللی تر 
شنیده شـــود. براین اساس تصمیم داشتم 
بـــا انتخـــاب ملـــودی و ســـازبندی های آن، 
حـــال و هوای موســـیقی ایرانـــی را به گوش 
مخاطب برســـانم و با بکارگیری ســـازهایی 
چـــون آکاردئـــون، تلفیقی از هر دو ســـبک 
موســـیقایی را ارائـــه کـــردم و در ایـــن زمینه 
کارگـــردان فیلـــم با مـــن هم نظر بـــود تا کار 

بین المللی تر شـــنیده شـــود .
درباره فیلم کوکتل مولوتف چطور؟

»کوکتل مولوتف« و »صددام« دو کار کمدی 
بودنـــد کـــه در ادامه هم ســـاخته شـــدند و 
خیلی تلاش داشتم موســـیقی ها شباهتی 
بـــه یکدیگر نداشـــته نباشـــد و فکر می کنم 
این اتفاق هم افتاد. جالب اینکه سازبندی 
»کوکتل مولوتـــف« مانند »صددام« اســـت 
ولی با یک ســـبک کاملاً متفـــاوت. »کوکتل 
مولوتف« بیشـــتر به ســـمت موسیقی های 
کانتری و نزدیک به این ســـبک ها کار شده، 

یعنی یک موســـیقی کاملاً غربی.

در کارهای خود از موسیقی اقوام ایران 
هم بهره می برید؟

بله، صد درصد و بســـیار به آن علاقه مندم؛ 
کمـــا اینکـــه در موســـیقی فیلم »شـــوماه« 
ایـــن اتفاق افتاده اســـت و به شـــروه خوانی 
پرداخته ایـــم. به نظر خـــودم بی نظیرترین 
کارم بـــوده اســـت. فیلـــم یا ســـریالی که به 
آهنگساز پیشنهاد می شود و تصویری که در 
ذهن او شـــکل می گیرد، بسیار مهم است. 
در هر صورت تولید این ســـبک موسیقی در 
سریال ها بســـیار بوده، مانند کلاه  پهلوی یا 

کیف انگلیسی و...
به عنوان آهنگساز نسل جوان چه 

اتفاقی باید شکل بگیرد تا نسل امروز 
موزیسین به موسیقی های اصیل 

ایرانی توجه بیشتری داشته باشد؟
در همیـــن مملکت آهنگســـازان بســـیاری 
هســـتند کـــه بـــه موســـیقی های ســـنتی و 
نواحی ایران توجه بســـیاری دارند و کارهای 
بســـیاری هـــم در ایـــن زمینه تولید شـــده؛ 
ماننـــد کاری کـــه آقـــای آریـــا عظیمی نـــژاد 
ســـاخته اســـت. یا خیلی قبل تر اســـتادانی 
چـــون محمدرضا درویشـــی در ایـــن زمینه 
موفق بوده اند و توانســـته اند مخاطب خود 
را جذب کنند. پیشـــنهادم به نســـل جوان 
این اســـت که موســـیقی درســـت و اصولی 
بســـیار گوش کنند. موســـیقی بـــد ممکن 
اســـت گوش مخاطب را تنبـــل کند و هیچ 
اســـتانداردی نـــدارد. باید خوب شـــنیدن را 

تمریـــن کنیم.
با توجه به موسیقی های سطحی و 
نازلی که این روزها پخش و شنیده 

می شود ناخودآگاه گوش مخاطب به 
بیراهه کشیده می شود.

خانـــواده اولیـــن جایـــی اســـت کـــه خوب 
شـــنیدن را در آن آموزش می بینیم و دراین 
زمینه بســـیار تأثیر گذار هســـتند. موسیقی 
پـــاپ این روزها بســـیار مورد توجـــه جوانان 

قـــرار گرفته و این گونه از موســـیقی هم باید 
باشـــد اما نوع درســـت آن ارائه شود. فرقی 
هم ندارد موســـیقی کلاسیک غربی باشد یا 
موسیقی ســـنتی، در هر صورت باید یک کار 
درســـت و اصولی ارائه شـــود. خواننده های 
خوب در کشـــور ما کم نیســـتند؛ صداهایی 
کـــه شـــاید کمتـــر شـــنیده شـــده باشـــند، 
بنابرایـــن مخاطب باید گوش شـــنوای خود 
را به درســـتی تربیت کند. وقتـــی این اتفاق 
شـــکل بگیـــرد، آن تهیه کننده یا اسپانســـر 
متوجـــه می شـــود مخاطب برای موســـیقی 
خوب جایـــگاه ویژه ای قائل اســـت و تلاش 
می کنـــد از کارهای خـــوب حمایـــت کند و 

بیشـــتر به آن بها بدهد.
علاوه بر خانواده، رسانه ملی در تغییر 
ذائقه موسیقایی مخاطب چه میزان 

تأثیرگذار است؟
قطعاً بسیار تأثیرگذار خواهد بود. تلویزیون 
یـــک رســـانه پربیننـــده اســـت ومخاطب با 
آن در ارتبـــاط اســـت؛ یعنـــی همه چشـــم ها 
بـــه ســـوی تلویزیـــون اســـت و بی تردید این 
رســـانه می توانـــد در تربیت گوش شـــنوای 
مخاطب اثرگذار باشـــد، بویژه برای کودکان 
و نوجوانـــان. البته نه فقط موســـیقی، حتی 
یـــک ســـریال یا یـــک برنامـــه فرهنگـــی هم 

می توانـــد اثر گذار باشـــد.
سبک کاری سروش انتظامی با نسل و 

شیوه کاری پدر چه میزان تفاوت دارد و 
آیا زیرسایه نام پدر بودن تأثیری بر کار 

شما داشته است؟
همان طـــور که گفتـــم، من و پـــدر در تولید 
کار دیدگاه و سلیقه بســـیار متفاوتی داریم. 
البته از توصیه ها و پیشـــنهادهای پدر بسیار 
اســـتفاده می کنـــم اما در آخر دوســـت دارم 
ســـروش انتظامی باشـــم و کارهایم امضای 
خودم باشـــند. اگر بخواهم به شیوه پدر کار 
کنم، خود ایشـــان هستند و خیلی بهتر این 
کارها را ساخته اند. من دوست دارم دیدگاه 
خـــودم معرفی شـــود؛ کاری که هم ســـلیقه 
پدر باشد و هم نظر شـــخصی خودم؛ یعنی 
حالـــت ارکســـترال کارهـــای پدر باشـــد اما 

فضاســـازی هایی هم صورت بگیرد.
هنرمنـــد بـــا خلق یـــک کار هنـــری قضاوت 
می شـــود و دوســـت دارد دیـــدگاه شـــخصی 
خـــودش را داشـــته باشـــد. ممکن اســـت 
من تلاش های بســـیاری برای کارم داشـــته 
باشـــم اما در آخـــر بگوینـــد الگوبـــرداری از 
کار پـــدرش اســـت، امـــا ناگفتـــه نماند من 
فرزنـــد آن پدر هســـتم. به طور مثـــال آقای 
همایون شـــجریان هم در قطعات تأثیرات 
پدر را گرفته و فرزند اســـتاد اســـت، من نیز 
این تأثیـــرات را دریافت کرده ام اما تلاشـــم 
این اســـت کـــه ایـــن دیدگاه ها را در ســـبک 

خـــودم وارد کنم.
اینکه شما فرزند مجید انتظامی 

هستید چقدر مورد توجه کارگردانان 
است حتی در تولید کار؟

از بدو ورودم به سینما خودم بوده ام؛ یعنی 
کاری نبوده که پدر ســـفارش کنـــد این کار را 
به پســـرم بدهید. من خود، خودم را معرفی 
کـــرده ام. ۱۱ ســـال اســـت در ایـــران زندگی 
می کنـــم و در این ســـال ها تلاش بســـیاری 
بـــرای اهدافم داشـــته ام. اگر قرار باشـــد با 
معرفـــی پدرم به دنیـــای فیلم و ســـریال راه 
پیـــدا کنم، همان گونه هم بـــا معرفی بدون 
پـــدر بیـــرون مـــی روم. مـــن دوســـت دارم 
شـــخصیتم را خودم درســـت کنم و سعی ام 
بر این اســـت با کارم خـــود را معرفی کنم در 
غیر این صورت فایده ای نخواهد داشـــت و 
بایـــد حرفه دیگـــری را دنبال کنـــم؛ یعنی تا 
زمانی که بتوانم تأثیرگذار باشـــم، می توانم 

به کار خـــود ادامه دهم.
موسیقی جنگ با کارهای استاد 

انتظامی شناخته شده است؛ در فیلم 
»شوماه« که موضوع آن دفاع مقدسی 
است چقدر تلاش شده یک کار خوب 

ارائه کنید؟
»شوماه«از کارهایی است که پدرم موسیقی 
آن را بسیار دوست دارد. چه بخواهید و چه 
نخواهید، وقتی فیلم دفاع مقدس معرفی 
می شـــود ناخودآگاه نام مجیـــد انتظامی بر 
پیشـــانی آن نشسته اســـت. من نیز تلاش 
کـــردم کار متفاوت تـــری از پـــدر تولید کنم. 
کارهای پدرم هویت و شخصیت خود را دارد 
و مخاطبان همچنان آن را عاشـــقانه گوش 
می دهند و این موجب افتخار بنده اســـت.

برای تولید یک کار ماندگار چه باید 
کرد؟

آهنگســـازان بســـیاری هســـتند کـــه بـــرای 
شـــکل گیری ایـــن اتفـــاق تـــلاش بســـیاری 
می کنند امـــا اینکه مانـــا بماند یـــا خیر، به 
اطلاعات و ســـواد یک آهنگساز برمی گردد. 
ممکن اســـت شـــما هزاران کار بســـازید اما 
یـــک کار آن مانـــدگار شـــود و این بســـتگی 
بـــه زمـــان دارد و چـــه خوب اســـت آهنگی 
خلق شـــود کـــه هم بـــه لحاظ موســـیقایی 
از اســـتانداردهای لازم برخوردار باشد و هم 
مخاطـــب را جذب کند و این همان نشـــانه 
پیشرفت یک موزیســـین است. در واقع هر 
آنچه از دل برآید بر دل نشیند. البته در این 
زمینه فیلم ها نقش بســـیاری دارند چه بسا 
موســـیقی های درخشـــانی روی فیلـــم قرار 
گرفته اما بـــه  خاطر عدم توانایـــی آن فیلم 

شنیده نشـــده است.
 چشم انداز شما به نسل آینده 

موسیقی چیست؟
من جزئی از همین نسل هستم و موسیقی 
تنها حرفه ای اســـت که آن را می شناســـم و 
کار کرده ام. تلاش در موســـیقی کار عشـــق 
اســـت و آینده مالی ندارد، بنابرایـــن باید از 
آن حمایـــت شـــود. هنرمند با دیده شـــدن 
زنده اســـت در غیـــر این صـــورت فراموش 

شد. خواهد 

امروزه هنـــر بویژه موســـیقی وارد دنیای دیگـــری از تجربه 
هنری شـــده اســـت. تنوعی از صداهای مختلف از گوشه 
و کنـــار دنیا کـــه هر یک مخاطبـــان خاص خـــود را دارند و 
همین امر ســـبب شده ســـلیقه موســـیقایی آهنگسازان 
ایـــن حرفـــه تحت تأثیـــر قـــرار بگیـــرد تـــا آنجا کـــه اغلب 
بـــه موســـیقی های روز دنیـــا گرایش پیـــدا کرده انـــد. اما 

برخی هـــم میـــراث دار موســـیقی اصیـــل ســـرزمین خود 
هســـتند و در تلاشـــند تا آنجا که توانایـــی دارند این موســـیقی را حفظ کنند. ســـروش انتظامی 

فرزنـــد اســـتاد مجید انتظامی آهنگســـاز برجســـته کشـــور و بانـــو آذرنـــوش صدرســـالک نوازنده 
چنـــگ، در زمـــره هنرمندانـــی اســـت کـــه هم رجوعـــی بـــه گذشـــته دارد و هم میـــراث دار پـــدر. این 

آهنگســـاز ســـال گذشـــته دو موســـیقی تیتراژ تولید کرد که بســـیار مورد توجـــه قرارگرفت؛ »تاســـیان« 
و »صـــددام« و همیـــن امـــر بهانـــه ای شـــد که بـــا او بـــه گفت و گـــو بنشـــینیم کـــه در ادامـــه می خوانید.

  من امضای
خودم را دارم

 ندا سیجانی

روزنامه نگار

گفت و گو 

گفت و گوی»ایران« با سروش انتظامی آهنگساز و نوازنده

عکس: رضا معطریان/ ایران

 در برخی از خانواده ها، هنر به صورت موروثی، نسل به نسل منتقل می شود مانند خانواده استاد شجریان. در 
خانواده انتظامی هم این اتفاق رخ داده. به عنوان میراث دار این هنر چه رسالتی برعهده دارید و چه میزان در 

انتخاب این مسیر متعهد هستید؟
یکی از ســـختی های این مسیر که کار را برایم دوبرابرمی کند همین موضوعی اســـت که به آن اشاره کردید و این حساسیت 
موجب شـــده کارها را با وسواس بیشـــتری انجام بدهم. به این دلیل که ناخودآگاه مورد مقایســـه قرار می گیرید که این کار 
شـــبیه پدرش اســـت یا خیر؟ ابتدا باید بگویم اگر ذره ای حتی کوچک، شـــبیه پدر باشـــم باعث افتخارم اســـت و به معنای 
این اســـت که مســـیر را درســـت انتخاب کرده ام. فکـــر نمی کنم در حوزه موســـیقی فیلـــم موفق تر از ملودی هـــای ماندگار 
پدر بوده باشـــد.  ولـــی درهرصورت این دیدگاه کار من را صدبرابر ســـخت تر کرده اما ســـخت تر از آن تفـــاوت ژانر کاری ام با 
پدر اســـت. ســـبک کاری من موســـیقی کلاســـیک اســـت اما پدر به موســـیقی ایرانی گرایش دارد و این همان نقدی است 
کـــه پدر به من داشـــته واین اختلاف ســـلیقه، کار مـــا را از یکدیگر متمایزکرده اســـت. با این تفاســـیر تا آنجا کـــه بتوانم از 

پدر الگو بـــرداری می کنم و مقلد او می شـــوم.

در اولویت اســـت و تمامـــی المان های یک 
موســـیقی درســـت را مد نظر قرار می دهند. 
داشـــتم  را  شـــانس  ایـــن  خوشـــبختانه 
بـــا کســـانی کار کنـــم که بـــه ایـــن موضوع 
اهمیت می دهنـــد. من علاقـــه ای به تولید 
کارهـــای کامپیوتـــری نـــدارم و بر ایـــن باورم 
که موســـیقی، باید صدای موسیقی بدهد.

 بدیـــن معنا کـــه بعـــد از تماشـــای فیلم در 
سینما این موسیقی همچنان در ذهن شما 
زمزمه شود و به آن فکر کنید. اما فضاسازی 
در موسیقی، خروجی نخواهد داشت. هنر 
آهنگساز این است ملودی ای خلق کند که 

در ذهن شـــما ماندگار شود.
ماندگار ماندن یک تیتراژ به چه 

المان هایی بستگی دارد؟
 موســـیقی یعنـــی ملـــودی و مانـــدگاری آن به 
قابلیت و توانایی آهنگســـاز برمی گردد. یعنی 
اثری خلق کند که آنقدر شـــیرین باشد که به 
گوش مخاطب بنشـــیند. در غیر این صورت 
اتفـــاق خاصـــی در فیلم یـــا ســـریال نخواهد 
افتـــاد. به  طـــور مثال ملـــودی فیلم هـــای »از 
کرخـــه تا رایـــن«، »بـــوی پیراهن یوســـف« یا 
»آژانس شیشه ای« جلوتر از فیلمنامه حرکت 
کـــرده  و در ذهن مخاطب ماندگار شـــده اند. 
یا موســـیقی ای کـــه زنده یاد بابک بیـــات برای 

فیلم »مرســـدس« ســـاخت. درواقـــع تمامی 
کارهایی کـــه مخاطب با آن ارتباط برقرار کرده 
ملودی داشته اســـت. ملودی یک آهنگساز را 

از دیگری مســـتثنی می کند.
به لحاظ فنی ساخت موسیقی فیلم با 

سریال چه تفاوتی دارد؟
تفاوت اول در زمانبندی کار اســـت. اما نکته 
مهم تر این اســـت که تیتراژ یک ســـریال هر 
هفته یـــا هر روز پخـــش می شـــود، بنابراین 
باید موســـیقی ای انتخاب شود که مخاطب 
بتواند طی مدت مثلاً ۳۰ شـــب ایـــن کار را با 
لذت تماشـــا کند و بشـــنود. موسیقی فیلم 
هـــم همیـــن ویژگی هـــا را دارد و لازم اســـت 
تیتراژ زیبایی داشته باشد. در تیتراژ سریال 
ممکـــن اســـت خواننـــده کاری را بخواند که 
هیچ ربطی به موســـیقی متن نداشته باشد 
و فقـــط زیبایی کار خواننده مـــورد توجه قرار 
گرفته اما در موســـیقی فیلم تیتراژ معمولاً از 
دل فیلـــم خلق می شـــود. به طورمثـــال اگر 
ژانر فیلم جنگی یا کمدی باشـــد موسیقی بر 
همین مبنا تولید می شـــود، اما ممکن است 

در موســـیقی ســـریال این اتفاق رخ ندهد.
شما علاقه مند به کارهای بی کلام 

هستید یا با کلام؟

قطعاً بـــی کلام. البته چندین کار با کلام هم 
تولید کـــرده ام، اما به  طور کلـــی علاقه ای به 

تولید کار با کلام ندارم.
با توجه به اینکه موسیقی در اغلب 

دنیا خواننده محور است اگر بخواهید 
کار با کلام تولید کنید انتخاب خواننده 

سلبریتی چه میزان مورد توجه 
شماست؟

چهره بـــودن مهم نیســـت و اولویـــت برای 
مـــن صدای گیـــرای خواننده اســـت.

انتخاب شعر چطور؟
یکـــی از مهم ترین موضوعات بـــرای من در 
موسیقی با کلام، شـــعر است. اگر فیلمنامه 
درســـت باشـــد بقیه فیلم راه خـــود را پیش 
می برد. در شـــعر هم این گونه اســـت و پایه 

یک موســـیقی خوب، کلام است.
خواننده ها هم پیشنهادی برای 

همکاری با شما داشته اند؟
بلـــه. البته در این زمینه افـــرادی بهتر از من 
هم هســـتند. چون گرایش من موســـیقی 
بـــی کلام اســـت ترجیـــح می دهـــم در این 
زمینه کار تولید کنـــم. همان طور که قبل تر 
اشاره کردم شـــعر و ترانه در موسیقی بسیار 
برایم مهم اســـت، اما در حال حاضر اشـــعار 
و ترانه هایی که آهنگســـاز یـــا خواننده را به 
وجد آورد، کمتر شـــنیده می شود، مگر آنکه 
از اشـــعار شـــاعرانی مانند حافظ، سعدی، 
مولانا و... اســـتفاده شـــود که در این زمینه 
هم بســـیار پرداخته شـــده اســـت. امـــا اگر 
شـــعری مـــن را تحت تأثیـــر قـــرار دهد صد 

درصد از آن بهـــره می برم.
سال گذشته موسیقی فیلم »صددام« 

در جشنواره فیلم فجر شنیده شد. 
ابتدا درباره ساخت موسیقی این فیلم 

کمدی کمی توضیح دهید؟
»صـــددام« فیلمی بود که خیلی دوســـتش 
دارم و بـــا آن بســـیار خندیـــدم. البته تولید 
موســـیقی آن بســـیار ســـخت بود. بـــه این 
دلیـــل کـــه اگرچـــه ژانـــر آن کمدی اســـت 
امـــا ملودرام، صحنـــه، اکشـــن و... دارد. در 
واقع تمامی ژانرهای موســـیقی در آن دیده 

شـــده است.
 ابتـــدای کار بـــا موســـیقی عربی و بـــا بیانی 
دیگر شـــروع می شود؛ موســـیقی عربی که 
با ســـاز ساکســـیفون نواخته شـــده است. 
در واقـــع زیربنـــای موســـیقی ما بـــر مبنای 
موســـیقی ریتم های عربی و عود است، اما 
ســـازهای ســـولوی ساکســـیفون و کلارینت 
اســـت. ایـــن انتخـــاب بـــه دلیـــل تکنیکی 
است که در سازهای ساکسیفون و کلارینت 
وجـــود دارد و فضای بـــازی کردن بـــا صدا را 
در اختیار آهنگســـاز قـــرار می دهد. جالب 
است بدانید در موســـیقی تیتراژ »صددام« 
کـــه دو ورژن دارد از خواننـــده ای از کشـــور 
کویـــت بهـــره برده ایـــم که بـــه نظر مـــن کار 

متفاوتی شـــد.
 تلفیق سازهای ایرانی و غیرایرانی 

در بهتر دیده و شنیده شدن کار چه 
میزان تأثیر داشت؟

از نـــگاه مـــن یـــک کار خـــوب ابتـــدا باید از 
اســـتانداردهای لازم برخوردار بوده و در کنار 
آن حـــرف تـــازه ای هـــم برای گفتن داشـــته 
باشـــد. چرا که در حال حاضر در موســـیقی 
به یکنواختی رســـیده ایم و این موضوع دنیا 
را هم در برگرفته است. بنابراین اگر بتوانیم 

کار تازه ای ارائه دهیـــم قطعاً همه جای دنیا 
دیده خواهد شـــد امـــا اگر تولیـــدات مانند 

گذشـــته باشـــد که قبل تر بوده و هست.
این یکنواختی به چه معناست؟

هر آهنگســـازی امضـــای کاری خـــود را دارد. 
به طور مثـــال پدر مـــن ســـبکی منحصر به 
فـــرد دارد. بابک بیات، ناصر چشـــم آذر و... 
هـــم امضـــای کاری خـــود را دارند. مســـأله 
یکنواختی بدین معنا اســـت که آهنگســـاز 
کار تازه ای برای ارائه کردن نداشـــته باشـــد. 
در تمامـــی موســـیقی فیلم ها و ســـریال ها 
این موضوع مشـــهود است. کار زیباست اما 

حرف تـــازه ای برای گفتن نیســـت.
یعنی آهنگسازها ایده ای برای ارائه 

ندارند؟
یـــک زمان تولید موســـیقی برمبنای ملودی 
بـــود. بعد از آن موســـیقی رو به فضاســـازی 
آورد کـــه برای مـــردم جذاب بـــود و این تازه 
بـــودن نـــگاه مخاطـــب را مـــورد توجـــه قرار 
داد. در حـــال حاضـــر هم باید نـــگاه تازه ای 
به مخاطـــب ارائه بدهیم. یعنـــی باید کاری 
تولید شـــود که مخاطب از کارهـــای روزمره 

فاصلـــه بگیرد .
به مخاطب اشاره داشتید، به عنوان 

یک آهنگساز در تولید کارهای خود چه 

میزان از سلیقه جامعه تأثیر می گیرد و 
کاری تولید می کنید که مردم دوست 

داشته باشند؟
اگـــر هنرمنـــد، مخاطـــب نداشـــته باشـــد 
وجـــودی نخواهد داشـــت. قطعاً هـــر کاری 
کـــه هـــر هنرمنـــد در هـــر رشـــته ای تولیـــد 
می کنـــد، هدف اول این اســـت که به گوش 
مخاطـــب خوش بیاید. ولی خب یکســـری 
چهارچوب هـــا هم لازم اســـت در این زمینه   
رعایت شـــود. خود من به شـــخصه تلاشـــم 
این اســـت برمبنـــای همیـــن چهارچوب ها 
کار تولیـــد کنـــم و آن را به گـــوش مخاطب 
برســـانم. اگر توانســـتم ایـــن کار را به خوبی 
انجام بدهم، موفق شـــده ام امـــا اگر از این 
چهارچوب خارج شـــوم، دیگر من نیستم.

درحال حاضر گرایش اغلب 
آهنگسازان، تولید کارهای با کلام 

و جذب مخاطب است و به همین 
نسبت به کارهای بی کلام کمتر 

پرداخته می شود؛ از دیدگاه شما برای 
جذب مخاطب به موسیقی بی کلام 

چه کاری باید انجام داد؟
 به عقیده مـــن انجام این اتفـــاق به جامعه 
بســـتگی دارد نه آهنگســـازان. اولین قدمی 

برش


